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DEN HAAG - De gebouwde omgeving slurpt 40 procent van het energieverbruik in Nederland 
op. Veel te veel, vindt minister Donner (wonen). Bovendien bestaan de woonlasten al voor 25 
procent uit energiekosten, en ook dat kan omlaag. Aan Piet Hein Donner de schone taak die 
cijfers naar beneden te schroeven. 

U bent nu vijf maanden minister van Binnenlandse Zaken. Hoe bevalt het?  

“Dat moet je nooit aan ministers vragen, want er zijn altijd banen waar je het aanzienlijk rustiger hebt. 
Maar zeker de combinatie van woningmarkt, huurbeleid en binnenlands bestuur valt niet tegen. Er zijn 
veel dwarsverbanden.”  

Zoals?  

“Nou, hoe willen we de bevoegdheden verdelen tussen provincies en gemeenten? Hoe laten we dat in 
de pas lopen met de woningmarkt? En wat is het gevolg daarvan voor gemeenten en corporaties? 
Daarbij heb je ook met verschillende departementen te maken. Ook leefbaarheid gaat steeds 
zwaarder tellen en dat is weer afhankelijk van de gemeentebesturen.”  

Energielabels vangen momenteel veel kritiek. Krijgt u daar niet genoeg van?  

“Zeker niet. Ik weet dat er in het verleden veel kritiek is geweest. De afgelopen periode hebben we 
echter intensief gekeken hoe je de beoordeling van het energieverbruik gelijktrekt. Ook is er een 
klachtenloket, maar daar is het afgelopen jaar maar één klacht binnengekomen. Het label moet 
gebaseerd zijn op de gegevens die verkregen zijn door metingen bij een gebouw. Deze opname is 
sterk verbeterd. Dat heeft de VROM-Inspectie onderzocht. Dus ik constateer dat de belangrijkste slag 
met betrekking tot kwaliteit al geslagen is.”  

En nu?  

“Nu kom ik met voorstellen voor handhaving. Enerzijds door een koppeling te maken tussen het 
energielabel en het woningwaarderingsstelsel. Anderzijds wil ik dat verkochte woningen in het 
Kadaster alleen kunnen worden overgeschreven als er een energielabel aanwezig is. Daar moet de 
Kadasterwet voor gewijzigd worden, maar dat is betrekkelijk eenvoudig, denk ik. Die wetswijziging 
moet in 2012 een feit kunnen zijn.”  

Hoe wilt u dat handhaven?  

“Dat is nou juist zo mooi; het systeem handhaaft zichzelf. Als een woning geen energielabel heeft, 
vindt de koop in het Kadaster gewoon niet plaats. Idem dito bij huurwoningen, hoewel het bij verhuur 
iets ingewikkelder ligt. Bij het ontbreken van een energielabel in de vrije huursector, hoeft de huurder 
namelijk een deel van de huursom, zo’n 5 à 10 procent, niet te betalen. Maar ja, als huurders niet 
geïnteresseerd zijn, houdt het op natuurlijk.”  

Er gaan geluiden op de isolatienorm voor de schil van een woning (de Rc-waarde) aan te 
scherpen. Hoe ziet u dat?  

“Ik moet niet alles via het Bouwbesluit willen voorschrijven. Het gaat in principe om de uitkomst, niet 
om de middelen. Anderzijds leidt een betere isolatie van de schil inderdaad van 20 tot 30 procent 
energiereductie. Het is daarom een geldig punt om te zeggen dat de verbeteringen in de schil moeten 
zitten en niet alleen in de energiebesparende machinerie, die je vervolgens weer op energie moet 
laten draaien en op zichzelf ook duur is. Op dit moment is dat misschien aantrekkelijk, maar voor de 
woning is dat niet efficiënt. De norm voor de schil kun je eventueel verder aanscherpen. Dat leidt in 



principe niet tot meer regels. Wel tot meer kosten uiteraard. En we moeten ons afvragen of we nu 
zitten te wachten op meer kosten in de bouw.”  

U geeft in uw plan van aanpak aan dat het initiatief van energiebesparing naar de markt moet. 
Draait u de kraan dicht?  

“Met de voortdurend stijgende energieprijzen is het raar als de overheid subsidies blijft geven voor 
dubbele beglazing. We geven nu de laatste 10 miljoen euro vrij voor stimuleringsmaatregelen. Maar 
daarna is de koek op, dan moet het op zichzelf gaan draaien.”  

De markt geeft aan dat zij wel het aanbod kan stimuleren, maar niet de vraag. Dat moet een 
taak van de overheid blijven, vindt zij. Bent u het daarmee eens?  

Nadenkend: “Voor een deel. De bouw levert een woning, maar heeft vervolgens geen zicht op wie erin 
komt. Mensen moeten worden voorgelicht, en daarvoor is het energielabel geschikt. Het label geeft 
niet alleen aan wat het energieverbruik van een woning is, het adviseert ook bewoners welke 
maatregelen zij nog meer kunnen nemen. Uiteindelijk moeten mensen ook de ramen dichthouden als 
het koud is. Maar ook energiebedrijven kunnen een rol spelen in de energiebesparing. Zij kunnen zien 
waar in een rij vergelijkbare woningen het energieverbruik uitschieters vertoont. Dan zijn er twee 
mogelijkheden: Of de bewoners gaan niet verstandig om met de energie, of er is een wietplantage.”  

Maar energiebedrijven verkopen energie, hoe hebben die belang bij energiebesparing?  

“ We kijken nu met het ministerie van Economische Zaken, Landbouw en Innovatie naar 
mechanismen daarvoor. Je kunt het voor energiebedrijven interessant maken om te investeren in 
energiebesparing van hun afnemers. Bijvoorbeeld door bij een hoger energieverbruik de winstmarge 
te laten dalen, zoals in andere landen wel gebeurt. Zo krijgen energiebedrijven er belang bij juist die 
hoeveelheid energie te leveren waarbij ze de hoogste marge kunnen halen. De energie daarboven 
kunnen ze dan beter aan een andere afnemer leveren. Die mogelijkheden onderzoeken we nu.”  

De overheid behoudt dus een rol in de energiebesparing?  

“ Ja, in de voorlichting, omdat het van algemeen belang is dat we zo zuinig mogelijk met energie 
omgaan en het klimaat zo min mogelijk belasten. En als je wilt dat de markt het overneemt, vereist dat 
ook enkele regels. Dus die regeltaak blijft ook bij ons.”  

Vandaag buigen de betreffende parlementsleden zich over uw energiebesparingsplannen. 
Verwacht u veel tegengas?  

“Je moet niet bij ieder nieuw kabinet een hele nieuwe koers willen varen. Doorwerken langs de lijn, dat 
biedt de best zekerheid ten aanzien van de verwachtingen. Een deel van de Tweede Kamer zal 
vinden dat er niet genoeg gebeurt, een deel van de Kamer zal zich afvragen of we niet te veel 
verplichten. Maar alle partijen zijn doordrongen van de noodzaak. Ach, wat je krijgt, daar moet je 
dankbaar voor zijn. Ik hoop dat we overeenstemming met de Tweede Kamer bereiken over de lijnen 
die op dit moment uitgezet zijn. In deze moeilijke tijden schiet er bij wie dan ook niet veel geld over. 
We moeten vooral kijken hoe we gestaag kunnen doorwerken. De centrale vraag blijft: Hoe scheppen 
we de instrumenten zo goed mogelijk zodat we energieverbruik in de gebouwde omgeving onder 
controle krijgen.”  

 


